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Przygotowanie dziecka do wizyty u specjalisty, 
np. psychologa, pedagoga, neurologa czy

psychiatry, jest kluczowe dla jego komfortu 
i skuteczności spotkania. Dzieci/Młodzież mogą

odczuwać różne emocje związane z taką wizytą –
od ciekawości po stres, lęk czy nawet poczucie

winy, jeśli usłyszą rozmowy o kosztach czy
stereotypach związanych ze specjalistami.
Ważne jest, aby jako rodzic pomóc dziecku

zrozumieć, kim jest specjalista, dlaczego warto 
z niego skorzystać, a także zapewnić je, że nie jest

to kara ani coś, czego trzeba się obawiać.
Dlatego powstał ten poradnik!

WSTĘP
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Jak rozmawiać po spotkaniu1.
Akceptowanie emocji dziecka2.
   Wzmacnianie pozytywnych

doświadczeń
3.

Kolejne kroki i decyzje4.

Część 1: Przygotowanie dziecka 
do wizyty u specjalisty

     Jak rozmawiać z dzieckiem
o specjaliście

1.

Budowanie pozytywnego podejścia2.
Relacja z terapeutą – jak znaleźć

odpowiedniego specjalistę
3.

Rozwiewanie obaw finansowych

Część 2: Co po wizycie?
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CO DALEJ?
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 Dowiedz się, co dziecko już wie
Można zapytać: „Czy wiesz, kim jest

psycholog/logopeda/pedagog?”
Jeśli dziecko już słyszało o takim specjaliście,

dopytaj: „Gdzie już o nim słyszałeś/aś? Jakie masz o nim
zdanie?”

Jeśli dziecko kojarzy specjalistę – zapytaj o jego
wrażenia

Możliwe, że dziecko miało już kontakt z pedagogiem
czy psychologiem w szkole, 

np. podczas zastępstw lub rozmów z uczniami.
Może mieć konkretne odczucia wobec tej osoby –

zarówno pozytywne, jak i negatywne.
Czasami dzieci kojarzą takich specjalistów ze

stereotypami, np. „ktoś, kto karze i dyscyplinuje” –
warto rozwiać te obawy.

 Jeśli dziecko nie wie, kim jest specjalista –
wytłumacz to w prosty sposób

„Psycholog to osoba, która pomaga, gdy coś nas martwi
albo kiedy trudno nam się skoncentrować.”

 „Pedagog to osoba, do której można się zgłosić, gdy coś
jest nie tak w szkole lub gdy potrzebujesz wsparcia.”

1. ZAPYTAJ DZIECKO, 
Z CZYM KOJARZY SPECJALISTĘ
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Zanim zaczniemy tłumaczyć dziecku, czym zajmuje się
specjalista, warto sprawdzić, jakie już ma na ten temat

wyobrażenie.



Nie zawsze od razu trafiamy na właściwą osobę 
– to normalne!

 Porównaj to do wizyty u dentysty
Jeśli boli nas ząb, idziemy do dentysty, licząc na

pomoc.
Jeśli dentysta okazuje się nieprzyjemny, mało
delikatny lub nie potrafi dobrze rozwiązać

problemu – nie zostajemy z bólem, tylko szukamy
innego specjalisty!

Tak samo jest z psychologiem, pedagogiem 
 – ważne, by dziecko czuło się komfortowo.

 Jeśli dziecko nie czuje się dobrze przy danym
specjaliście

Porozmawiaj o tym – może coś je zniechęca?
Nie zmuszaj do współpracy na siłę – być może inny

specjalista lepiej nawiąże kontakt.

Daj czas na oswojenie się – pierwsza wizyta to
dopiero początek.

2. RELACJA ZE SPECJALISTĄ 
– CHEMIA MA ZNACZENIE!
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Relacja między dzieckiem a specjalistą powinna być
oparta na zaufaniu – jeśli coś nie działa, warto poszukać

kogoś, kto lepiej odpowiada na potrzeby dziecka.
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 Dzieci chłoną rozmowy o finansach!
Mogą zacząć się martwić, że wizyta u specjalisty będzie

dla rodziny „za droga”.
Może pojawić się myśl: „Nie będę mówić, że mam problem,

bo rodzice będą musieli za to płacić”.
 Rozwiej obawy dziecka!

 Podkreśl, że zdrowie jest ważne i rodzice 
się tym zajmą „Tak jak chodzimy do lekarza, gdy boli

brzuch, tak samo możemy pójść do specjalisty, 
gdy coś nas martwi.”

„Nie musisz się martwić o pieniądze – to sprawa
dorosłych.”

Wyjaśnij dostępność pomocy
Istnieją bezpłatne wizyty u specjalistów w ramach NFZ.
W szkołach są pedagodzy i psychologowie dostępni dla

uczniów. Niektóre organizacje i fundacje oferują
darmowe wsparcie.

Daj dziecku poczucie bezpieczeństwa
Jeśli korzystacie z płatnej wizyty, można powiedzieć: 

„Zdecydowaliśmy się na tę wizytę, bo chcemy, żebyś
czuł/a się dobrze – i to jest dla nas najważniejsze.”

„Nie musisz się martwić, to coś, co rodzice
przewidzieli w swoich wydatkach.”

3. FINANSE – OCZYWISTA
NIEOCZYWISTOŚĆ!
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Dzieci często podsłuchują rozmowy dorosłych i wyciągają
z nich własne wnioski. Jeśli w rozmowach o domowych
wydatkach słyszą, że coś „dużo kosztuje” lub „nie mamy
teraz na to pieniędzy”, mogą poczuć lęk i poczucie winy.



PO WIZYCIE – 
ROZMOWA I WSPARCIE

Samo odbycie wizyty u specjalisty to dopiero
początek. To, jak rodzic podejdzie do rozmowy 

z dzieckiem po spotkaniu, ma ogromne znaczenie 
dla jego emocji i gotowości do ewentualnych

kolejnych wizyt. Niezależnie od tego, jak przebiegło
spotkanie, warto poświęcić czas na spokojną

rozmowę, rozwianie ewentualnych obaw oraz
wsparcie dziecka w dalszych krokach.
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Porozmawiaj o doświadczeniu, ale nie zmuszaj do

zwierzeń.

Po wyjściu od specjalisty nie zaczynaj od razu wypytywać

dziecka o szczegóły. Daj mu chwilę na przetworzenie

doświadczenia. Możesz zacząć od ogólnego pytania:

„Jak się teraz czujesz?”

„Co najbardziej zapamiętałeś/aś z wizyty?”

„Czy coś Cię zaskoczyło?”

Nie zmuszaj dziecka do opowiadania o szczegółach

rozmowy ze specjalistą. Jeśli będzie chciało, samo Ci 

o tym powie. Jeśli nie, to w porządku. Ważne, żeby czuło,

że ma przestrzeń do podzielenia się swoimi

przemyśleniami wtedy, gdy będzie gotowe.

 Możesz powiedzieć:

  „Jeśli chcesz, możesz mi o tym opowiedzieć, ale nie musisz.”

  „To, co mówiłeś/aś specjaliście, jest Twoją sprawą – jeśli

chcesz to zachować dla siebie, to też jest OK.”
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1. Jak rozmawiać po spotkaniu?
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Niektóre dzieci otworzą się od razu, inne dopiero po
kilku dniach, a jeszcze inne będą potrzebować więcej

wizyt, żeby poczuć się komfortowo.



Jeśli dziecko mówi:

„Nie podobało mi się, było dziwnie” – możesz odpowiedzieć: 

„Rozumiem, że to było coś nowego. Pierwsze wizyty często są

trochę dziwne, bo jeszcze nie znamy specjalisty. Myślisz, że

następnym razem będzie łatwiej?”

„Bałem/am się mówić” – możesz powiedzieć: 

„To normalne, że na początku trudno się otworzyć. 

To jak poznawanie nowej osoby – z czasem może być łatwiej.”

Dziecko nie musi być od razu zachwycone 

wizytą – najważniejsze, by czuło, 

że jego uczucia są zrozumiane i że nie jest samo.

2. AKCEPTACJA EMOCJI
DZIECKA
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 Nazwij i zaakceptuj emocje dziecka
Dziecko może odczuwać różne emocje po wizycie: ulgę,

ciekawość, ale także niepokój, rozczarowanie czy nawet
smutek. Wszystkie te uczucia są naturalne. Ważne jest, aby
dziecko wiedziało, że jego emocje są ważne i akceptowane.



3. WZMACNIANIE
POZYTYWNYCH DOŚWIADCZEŃ

Podkreśl pozytywne aspekty wizyty

Nawet jeśli dziecko nie było do końca zadowolone, warto

znaleźć coś pozytywnego:

„Cieszę się, że odważyłeś/aś się tam pójść.”

„Podobało mi się, jak opowiedziałeś/aś o tym, co Cię martwi.”

„Zauważyłem/am, że specjalista bardzo uważnie Cię słuchał – to

ważne!”

Dzięki temu dziecko będzie kojarzyć wizytę z czymś

konstruktywnym, a nie tylko jako „obowiązek” czy „problem”.

Czasem dopiero po wizycie dziecko zaczyna zadawać pytania,

bo w trakcie było za bardzo skupione na tym, co się dzieje. 

Może zapytać np.: „Czy muszę tam wracać?”

„Dlaczego mam robić te ćwiczenia?”

„A jeśli mi się nie spodobało, to co wtedy?”

Odpowiadaj szczerze i dostosuj odpowiedzi 

do wieku dziecka. Możesz powiedzieć:

„Możemy pójść na kolejną wizytę i zobaczyć, czy Ci się spodoba.

Jeśli nie, poszukamy kogoś innego.”

„Te ćwiczenia pomogą Ci w tym, co było trudne. Warto

spróbować, a jeśli coś będzie niejasne, możemy to omówić.”
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4. KOLEJNE KROKI I DECYZJE

Ustalcie plan działania, np.„Będziemy razem ćwiczyć 

przez 10 minut dziennie” albo „Za tydzień idziemy na kolejne

spotkanie”.

Jeśli dziecko dostanie jakieś zadania do wykonania, pomóż mu

w ich realizacji, ale nie zmuszaj – zachęcaj i doceniaj

starania. Warto przypomnieć, po co są te zalecenia – 

dziecko powinno wiedzieć, jaki jest cel, np. „Te ćwiczenia

pomogą Ci łatwiej wymawiać trudne słowa” lub „To, co dziś

zrobiłeś/aś, to pierwszy krok do tego, żeby czuć się lepiej.”

Nie bagatelizuj obaw dziecka dotyczących kolejnych 

wizyt. Jeśli dziecko mówi: „Nie chcę tam więcej iść”, warto

dopytać: „Co Ci się nie podobało?”

„Co sprawiłoby, że następnym razem byłoby lepiej?”

„Czy coś Cię zmartwiło albo zdenerwowało?”

Jeśli dziecko czuje się niekomfortowo, zastanów się 

nad możliwością zmiany specjalisty. Tak jak w przypadku

dentysty – jeśli nie czujemy się dobrze u jednego, można

poszukać kogoś, kto bardziej nam odpowiada.
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 Omów dalsze kroki i zadania
Jeśli specjalista zalecił jakieś ćwiczenia, zmianę nawyków

lub kolejne wizyty, porozmawiajcie o tym razem.



 

Możesz powiedzieć np.:

„To trochę jak nauka jazdy na rowerze – najpierw jest

trudno, ale im więcej ćwiczysz, tym łatwiej idzie.”

Podziękuj dziecku za współpracę

Nawet jeśli wizyta była trudna, warto docenić dziecko:

„Dziękuję, że poszedłeś/aś na tę wizytę – wiem, że to mogło

być stresujące.”

„Podobało mi się, że mówiłeś/aś o swoich uczuciach.”

„Jestem z Ciebie dumny/a – zrobiłeś/aś coś ważnego dla

siebie.”

Poczucie, że wysiłek został zauważony, 

pomaga dziecku nabrać pewności siebie 

i otwartości na kolejne spotkania.
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Pokaż, że wsparcie jest procesem, a nie jednorazową wizytą
Czasem dziecko myśli, że jedna wizyta „rozwiąże” problem. 

Jeśli tak nie jest, warto wytłumaczyć, że:
To proces – potrzeba czasu, by zauważyć efekty.

Zmiana przychodzi krok po kroku – małe działania 
przynoszą duże efekty.

Nie zawsze od razu jest łatwo – pierwsze kroki bywają trudne, 
ale warto je robić.



 Rozmawiać otwarcie – bez straszenia i ukrywania tematu.
  Zadbać o emocje dziecka – pomóc mu zrozumieć, czym zajmuje

się specjalista
 i rozwiać ewentualne obawy.

 Nie zmuszać do szczegółowych relacji – dziecko samo
zdecyduje, kiedy i ile chce powiedzieć.

  Podkreślać pozytywne aspekty wizyty – każdy krok to sukces!
 Wspierać dziecko po wizycie – pomagać w realizacji zaleceń 

i nie narzucać jednej „właściwej” drogi.
     Dbać o dobrą relację ze specjalistą – jeśli dziecko nie czuje

się komfortowo, można poszukać kogoś innego.
Pamiętaj, że Twoje wsparcie i otwartość sprawią, że dziecko
poczuje się bezpieczne i będzie bardziej otwarte na pomoc! 

PODSUMOWANIE
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Dziękuję za zaufanie! 

Przygotowanie dziecka do wizyty u specjalisty to
ważny krok, który może znacząco wpłynąć na jego

komfort i gotowość do współpracy. Kluczowe jest, aby:

 Więcej wskazówek i inspiracji znajdziesz na:
 www.gabinet-empatia.pl

 Instagram: @empatia_gabinet_pedagogiczny
 Facebook: Empatia Gabinet Pedagogiczny Agata Lüdtke 


